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حمید رضا ترقی قائم مقام حزب موتلفه اسلامی:

در راهکار مسئولان ابتکار جدیدی
مشاهده نمی شود

سرویس سیاسی-  حمیــد رضا ترقی قائم مقام 
حزب موتلفه اســامی با اشاره سخنان اخیر رهبری 
انقــاب با اعضای خبرگان در خصوص اینکه نوبت 
مســئولین است، وظایف خود را در برابر مردم انجام 
دهنــد، گفت: همان طور که مقــام معظم رهبری در 
دیدار اخیرشــان با اعضای خبرگان فرمودند و نیز از 
حضور مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن امســال استنباط 
شد، مردم وظیفه وفاداری و پشتیبانی خود را از نظام 
اسامی و آرمان های انقاب اسامی به نحوه مطلوبی 
نشــان دادند و موجب یاس و ناامیدی دشمن شدند. 
دشمنی که توطئه های متعدد علیه نظام اسامی انجام 

داده است.
وی با اشــاره به اینکه فشــار گرانی و تورم بر 
اکثریت مردم ما ســنگینی می کنــد، افزود: این اقبال 
و وفــاداری مــردم از آرمان هــای انقاب علی رغم 
نارضایتی های آنان از وضعیت اقتصادی بوده است. 
نابســامانی هایی که در طول دهه گذشته در کشور ما 
پدید آمده و موجب کاهش قدرت خرید مردم شــده 
است. ترقی تصریح کرد: مقام معظم رهبری در دیدار 
اخیر خود با اعضای خبرگان رهبری این نکته را تأکید 
کردنــد که مردم وظیفه خود را بخوبی انجام دادند و 
امروز بار سنگین مسئولیت متقابل با مسؤلین اجرایی 
کشــور اســت که برای قدردانی از همت و وفاداری 
مردم و در جهت حل مشکات اقتصادی آنها تاش 

کنند.
دولت در جنگ اقتصادی باید از فرماندهان 

قوی که تجربه بالایی دارند استفاده کند
این کارشناس سیاسی خاطر نشان ساخت: همان 
طور که مشــاهده می کنید متأســفانه علی رغم اینکه 
تاش هایی از ســوی دولت انجام شده و شیوه های 
گوناگونــی برای مهار تــورم و کاهش قیمت دلار و 
ارز به کار گرفته شــده، اما شاهد افزایش روز به روز 
قیمت ها و نرخ دلار و کاهش ارزش پول ملی هستیم.

قائــم مقام حــزب موتلفه در ادامه با اشــاره به 
سخنان چند سال اخیر رهبری انقاب اظهار داشت: 
مقام معظم رهبری طی این چند سال بارها تاکید کردند 
که باید دولت ها در جهت افزایش پول ملی تاش کنند 
و اجازه کاهش ارزش آن را ندهند؛ اما متأسفانه در این 
رابطه و در راهکارهای مسؤلین یک خاقیت و ابتکار 
جدیدی مشــاهده نمی شود تا شاهد کاهش نرخ ارز 

در کشور باشیم.
وی تأکید کرد: درســت اســت دشمن در یک 
جنگ اقتصادی با ایران به ســر می برد و انواع و اقسام 

توطئه ها را برای مقابله با رشــد اقتصادی کشور بکار 
گرفته، ولی اقتضا می کنــد دولت برای طراحان این 
جنــگ اقتصادی، فرماندهان قوی که از فهم و تجربه 
بالایــی برخوردار بــوده و راهکارهــای مؤثر برای 

پیروزی در این جنگ را می دانند، استفاده کند.
بدنه دولت حاضر به کسب مشورت هم 

نیست
حمیــد رضا ترقی با انتقــاد از عدم توجه بدنه 
دولت به سخن کارشناسان بیان کرد: بسیاری آمادگی 
دارند در این زمینه به دولت کمک کنند، اما متأســفانه 
مشاهده می کنیم بدنه دولت حاضر به کسب مشورت 
هم نیســت. در حال حاضر چند روز است عده ای از 
کارشناسان که پیشنهادات سازنده ای برای مهار قیمت 
دلار دارنــد، از این رو آنها را به مدیر کل ارزی بانک 
مرکزی معرفی کرده ایم تا بتوانند دقایقی کوتاه با آنها 
حرف بزنند، اما متأسفانه در بانک مرکزی حتی حاضر 

به شنیدن تلفنی پیشنهاد این کارشناسان نیستند.
این کارشناس سیاســی ادامه داد: اگر دولت از 
ظرفیت های مشورتی نخبگان جامعه استفاده نکند و 
فقط بخواهد به عقل خود تکیه داشــته باشد. به نظر 
می رسد اینگونه مشکات مردم افزایش پیدا می کند؛ 

لذا مسئولین اقتصادی دولت لازم است ذهن خود را 
باز کرده و نظرات نخبگان و دلسوزان جامعه بشنوند. 
در این زمینه یک کنفرانسی مشورتی تشکیل بدهند و 
با یک عقل جمعی برای مقابله با این جن اقدام کنند.

عضــو حزب مؤتلفه اظهار داشــت: باید گفت 
عدم پاسخگویی به این ملت وفادار موجب نارضایتی 
بیشتر مردم خواهد شد و این به ضرر سرمایه اجتماعی 

مردم و نیروهای انقاب تمام خواهد شد.
ترقی با اشــاره بــه افزایش نرخ دلار تأکید کرد: 
امیدوار هستیم انشاالله توصیه های مقام معظم رهبری 
به دولت و مســئولین اقتصادی کشــور مورد توجه 
کافی قرار بگیرد، زیــرا قطعاً دولت ۵۸ هزار تومانی 
جواب حضور مردم نیســت بلکه در واقع بی اعتنایی 
به حضور مردم در ۲۲ بهمن است. گفتنی است مقام 
معظــم رهبری در دیدار بــا اعضای خبرگان در روز 
پنجشنبه ۴ اسفند ماه ۱۴۰۱ در بخشی از سخنانشان با 
اشاره به راهپیمایی ۲۲ بهمن، فرمودند: حضور مردم، 
حجت الهی را بر ما مسئولان و علما تمام کرده است و 
اینکه فقط به این ثروت ملی افتخار کنیم، کافی نیست، 
بلکه باید این ثروت را مستمراً حفظ و زیاد کنیم و به 

وظایف خود در این زمینه عمل کنیم.

قائم مقام حزب موتلفه اسلامی گفت: انشاالله توصیه های مقام معظم رهبری به دولت و مسئولین اقتصادی کشور مورد توجه جدی قرار بگیرد، 
زیرا قطعاً نرخ فعلی ارز جواب حضور مردم در ۲۲ بهمن نیست.

ســرویس سیاســی- یک نماینده مجلس گفت:چه طور می شود برای 
گردشــگری که از بیرون می آید ســیم کارت بدون فیلتر تعبیه کرد تا بتواند از 
پلتفرم های فضای مجازی اســتفاده کند اما میلیون ها انســانی که از طریق همین 
پلتفرم های فضای مجازی امرار معاش می کنند دسترســی نداشــته باشــند و 

معیشت شان دچار چالش شود.
معین الدین سعیدی درباره این که وزیر ارتباطات مطرح کرده است پیشنهادی 
شده مبنی بر این که برای گردشگران خارجی سیم  کارت های خاص و بدون فیلتر 
در نظر گرفته شود تا بتوانند از پلتفورم هایی که در کشور فیلتر است استفاده کنند 
و واکنش افکار عمومی به این مســاله، گفت: البته از هنگامی که بحث اینترنت 
طبقاتی مطرح شــده است، مردم نگرانی های خودشان را در حوزه های مختلف 
اعام کرده اند، با این خبر که افکار عمومی آن را کاپیتولاســیون اینترنتی مطرح 

می کنند متاسفانه تعبیری نزدیک به واقعیت است.
نماینده مردم چابهار در مجلس شورای اسامی عنوان کرد: چطور می شود 
برای گردشگری که از بیرون می آید سیم کارت بدون فیلتر تعبیه کرد تا بتواند از 
پلتفورم های فضای مجازی اســتفاده کند اما میلیون ها انسانی که از طریق همین 
پلتفورم ها امرار معاش می کنند دسترسی نداشته باشند و معیشت شان دچار چالش 
شــود. از طرفی این را بگذارید در کنار توئیت زدن های مکرر مســئولین کشور 
درحالی که مردم به توئیتر، اینســتاگرام و واتساپ عدم دسترسی دارند این ها با 
اصول مصرح قانون اساسی بالاخص اصل سوم در تضاد است و محدود کردن 
آزادی های مشــروع جامعه به بهانه امنیت هم با اصل نهم قانون اساسی تناقض 

جدی دارد.
وی تاکید کرد: این ســخنان و اقدامات فقط و فقط بر دامنه نارضایتی مردم 
می افزاید و این اتفاق اخیر حتی اگر در حد یک پیشــنهاد هم باشــد، از یک نگاه 
و رویکرد آکنده با تبعیض حکایت دارد یعنی این که خارجی ها و توریســت ها 
می توانند چنین دسترســی داشــته باشــند، درحالی که برای مردم عادی ما این 

دسترسی ها را محدود کرده ایم و به نوعی می توان گفت شرم آور است.
سعیدی یادآور شد: البته عزیزان ما در وزارت ارتباطات بسیار تاکید دارند که 
ما بر مبنای نظر شورای عالی امنیت ملی این محدودیت ها را اعمال کرده ایم، اما 
این اعمال ناظر بر یک شرایط خاص بود که التهابات و مشکاتی وجود داشت، 
اما در حال حاضر که آرامش بر کشــور حاکم شــده اســت، هیچ توجیهی برای 
ایــن محدودیت هــا و فیلترها وجود ندارد و من این عزیزان را ارجاع می دهم به 
سخنان خودشان در زمان انتخابات و امیدوارم به خودشان بیایند و اجازه ندهند 

آزادی های مشروع جامعه بیشتر از این محدود شود.

سرویس سیاسی- عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس گفت: متأسفانه بانک 
مرکزی برخی از سیاست های قدیمی 
را که در سال ۹۷ اجرا شد، باز هم اجرا 
می کند که این سیاســت ها راه به جایی 

نخواهد برد.
غامرضا مرحبا درباره علت عدم 
تأثیر سیاســت های دولت برای کنترل 
بــازار ارز، اظهــار داشــت: کارآمدی 
سیاســت ها را از تأثیر آن هــا در بازار 
باید بسنجیم. اگر چه تغییراتی در بانک 
مرکزی رخ داده و سیاست های جدیدی در حال اجرا است، اما به نظر می رسد 
در اجرای برخی از این سیاست ها یا خوب اقدام نشده یا این سیاست ها ناقص 
اجرا شده است. ضمن اینکه فاصله جدی بین بخش دولتی و بخش خصوصی 
ما در بازار ارز وجود دارد و مفاهمه و درکی بین این دو بخش وجود ندارد که 

این موضوع هم در التهابات بازار ارز بی تاثیر نیست.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی تصریح کرد: آزاد کردن 
منابع ارزی ما در خارج از کشور، پایدار کردن منابع ارزی، مدیریت تقاضا برای 
ارز و واقعی کردن تقاضای ارز بســیار مهم اســت و برای هر کدام از این موارد 
بانک مرکزی باید سیاست هایی را در نظر گیرد. متأسفانه بانک مرکزی برخی 
از سیاست های قدیمی و پیشین را که در سال ۹۷ اجرا شد، باز هم اجرا می کند 

که طبیعی است این سیاست ها نتایج مشابه سابق را به دنبال خواهد داشت.
وی ادامه داد: سرکوب نرخ ارز یا ارز تک نرخی در گذشته جواب نداد و 
ما یک بار از دست ارز ۴۲۰۰ تومانی رها شدیم و حالا اگر باز هم یک ارز تک 
نرخی یا سیاستی اینچنینی را در نظر بگیریم، درست نیست و منابع ارزی کشور 
را تلف می کند. تعیین نرخ ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی و مواردی مشابه این ادامه 
همان کارهای قبل است که در گذشته جواب نداده است. البته موضوع ارز بسیار 
پیچیده است و عوامل انتظاری هم بر بازار ارز بسیار مؤثر است. در کشور و بازار 
ارزی ما بیشتر از عوامل پایه ای که در علم اقتصاد برای کنترل بازار ارز توصیه 

شده است، عوامل انتظاری تأثیر دارند.
برخورد دستگاه های امنیتی با مخان بازار ارز

نماینده مردم آســتارا در مجلس شورای اســامی بیان کرد: سامانه ها و 
ســایت های زیادی در زمینه ارز در کشورمان وجود دارد که حتی در روزهای 
تعطیل هم قیمت گذاری می کنند، بدون آنکه به صورت واقعی معامله ای در این 
سامانه ها یا سایت ها انجام شده باشد. این اقدامات بازار ارز را ملتهب می کند که 
البته بر آن ها نظارت می شــود و دستگاه های امنیتی کشور برخوردهایی با آنان 
انجام دادند و این برخوردها ادامه خواهد داشــت. حتی برخی از اتباع بیگانه 
هــم در به هم ریختن بازار ارز ما دخیل هســتند. عده ای از این افراد در داخل 
کشــور و برخی هم در خارج از کشور هستند. گروه هایی درباره ارز در برخی 
از پیام رسان ها وجود دارد که صدها هزار نفر عضو دارند و در این پیام رسان ها 
قمار با نرخ ارز اتفاق می افتد و روی ارز قیمت گذاری غیر واقعی انجام می دهند. 
برخی از افرادی که بازار ارز را در یکســری از ســامانه ها و پیام رســان ها بهم 

می زنند، از خارج از کشور هدایت می شوند.
مرحبــا گفــت: البته باید بپذیریم که به علت تحریم ها ســاز و کار مبادله 
ارزی ما با مشتریانمان ساده نیست؛ یعنی بازرگانی که کالایی را صادر می کند 
و می خواهد ارز خود را بازگرداند یا بازرگانی که می خواهد ارز ببرد و واردات 
انجام دهد، به دلیل تحریم نمی تواند این کار را به ســادگی انجام دهد. برخی 
افراد با اســتفاده از رمز ارزها بازار ارز را به هم می ریزند، اما مســئله مهم این 
اســت که قیمت ارز فعلی متناســب با واقعیت ها و توان اقتصادی ما نیست و 

غیرواقعی است.
وی تاکید کرد: نمایندگان مجلس به نیابت از مردم از مسئولان اجرایی به 
علت گرانی ها و تاطمات بازار ارز گله و تاکید کردند که باید بازار ارز مدیریت 
شود. راه های خوبی برای مدیریت بازار ارز وجود دارد و این موضوع امکان پذیر 
اســت اما باید حتماً از راه های علمی و افراد دانشــمند و با تجربه استفاده کنیم. 
اظهارنظرهای غیرتخصصی درباره بازار ارز صحیح نیســت و بازار را ملتهب 

می کند و فقط افراد ذیربط باید در این زمینه اظهارنظر کنند.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسامی گفت: بانک مرکزی 
باید به نحوی عمل کند که بتواند تمام بازار ارز در کشور یعنی در بخش دولتی، 
بخش خصوصی و بازار غیر رسمی را با سیاست های خود تحت تأثیر قرار دهد 
و کنترل کند. ما حتی قاچاق ارز هم داریم، عاوه بر این برخی از افراد ارز را به 
عنوان یک کالای سرمایه ای در منازل و صندوق های خود نگه می دارند و بخش 
بزرگی از اســکناس های ما از چرخه مبادله خارج می شود. بانک مرکزی باید 
همه این بخش ها را تحت کنترل خود درآورد تا نرخ ارز از التهاب خارج شود.

سعیدی نماینده مجلس:

هیچ توجیهی برای ادامه محدودیت ها 
وجود ندارد

مرحبا عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

»چین هراسی« سرکوب ارزی غلط است

کنکور الکترونیکی 

دوباره مسموم 

انتقاد کرد

دفاع جانانه طائب 

ادعای فاکس نیوز

مذاکره مستقیم 

علت مرگ »ابراهیم ریگی«

تا کی باید سکوت کرد؟

اخبار ویژه ...

ابراهیم رضایی، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با بیان اینکه انتظار می رود در آینده شاهد ارتقای روابط با چین باشیم گفت: 
انشاءالله در آینده سطح صادرات محصولات نفتی و غیر نفتی به چین بیشتر 
شود و سفر رئیس جمهور به چین مقدمه ای برای عادی سازی روابط با چین 
باشــد. این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: این 
ســفر مقدمه ای برای عادی سازی روابط با چین بود. در دولت قبل به واسطه 
غرب گرایی در دستگاه سیاست خارجی شاهد یک نوع چین هراسی بودیم 
که از بلوک شرق فاصله گرفته بودند. همچنین از امتیاز روابط با آنها بهره ای 
نمی بردند و این مشــکاتی را ایجاد کرده بود. انتظار می رود شــاهد تقویت 

روابط با چین باشیم.

رئیس ســازمان سنجش کشور گفت: تمام سعی ما بر این است که سال 
آینده، آزمون سراســری را الکترونیکی برگزار کنیم. عبدالرسول پور عباس 
رئیس ســازمان سنجش کشــور گفت: در حال حاضر نرم افزارهای آزمون 
الکترونیکی نوشــته شــده و کارهای مربوط به برگزاری این نوع آزمون در 
حال انجام اســت که به شــکل پایلوت در بهمن شروع شد. او افزود: آزمون 
الکترونیکی یک امتحان ایمن، کم هزینه و سریع خواهد بود و آسایش بیشتری 
برای داوطلبان به همراه خواهد داشــت. به گفته وی، در آزمون الکترونیکی 
قرار است چند سری امتحان از داوطلبان گرفته شود و به این صورت نیست 

که آزمون در یک نصف روز برگزار شود.

خبرگزاری مهر از قول یک منبع آگاه از تکرار حادثه مسمومیت برای ۴۴ 
دانش آموز دبیرســتان دخترانه »احمدیه« بروجرد خبر داد.  مهر نوشته است 
که بر اساس اعام منابع بیمارستانی، در حال حاضر شرایط این دانش آموزان 
مطلوب اســت . بنا بر این گزارش، مشــابه این اتفاق طی هفته گذشــته و در 
روزهای دوم و ســوم اســفندماه رخ داده که در جریان آن ۲۰ دانش آموز و 
سپس ۶۲ دانش آموز با عائم سرگیجه، ضعف و بی حالی به بیمارستان منتقل 
و تحت مداوا قرار گرفتند. این دبیرســتان روز پنجشنبه هفته گذشته به دلیل 
همین حوادث مسمومیت تعطیل شده بود؛ اما امروز شنبه دوباره کاس های 
درس در آن برقرار شــده است، علت این حادثه در حال بررسی بوده و هنوز 

رسما از سوی مسئولان اعام نشده است.

فاضل میبدی، فعال سیاسی اصاح طلب نوشت: آقای علم الهدی! کمی 
تقوا داشــته باشــید. اگر گرانی ارز به این صورت در دولت گذشته یا دولت 
خاتمی اتفاق می افتاد، آنجا هم توطئه خارجی می دانســتید یا بر ســر دولت 
می کوفتید؟ قرآن می گوید، عدالت ورزید ولو علیه خود یا بســتگان باشــد. 

بپذیرید گرانی ارز و سایر نیاز های مردم به بی تدبیری دولت برمی گردد.

فارس نوشــت: مشاور عالی فرمانده کل سپاه با اشاره به اینکه تا دولت 
بحث مولدسازی را مطرح کرد، همان اول کار هجمه ها آغاز شد، اظهار کرد: 
دولت باید از کجا منبع درآمدش را تأمین کند؟ یا باید صادرات غیرنفتی داشته 
باشد، یا نفت خام بفروشد، یا مالیات و گمرک بگیرد و اموال دولتی را بفروشد. 
دولت برای مولدسازی سازوکار و سیستم درست کرده که هر سه قوه نماینده 
داشته باشند و همه روی آن نظارت کنند تا اموال هزینه بر فروخته شود، قصد 
دولت در این طرح، فروش، تغییر کاربری و یا به مشــارکت گذاشــتن اموال 

غیرمولد، هزینه بر و اضافی است.

خبرگزاری »فاکس نیوز« می گوید بر اساس یک »گزارش درز شده«، پس 
از آنکه رهبران اســرائیل اخیرا »یک سری جلسات محرمانه« برگزار کردند، 
این کشــور در حال تدارک برای حمله به تاسیســات هسته ای ایران است. به 
گــزارش فاکس نیوز به نقل از امیــر آویوی، بنیانگذار و رئیس مجمع امنیت 
دفاعی رژیم صهیونیســتی نوشت: »اسرائیل اجازه نخواهد داد ایران هسته ای 
شود.« از آنجایی که ما شاهد ادامه پیشرفت بدون مانع برنامه هسته ای نظامی 
ایران با غنی ســازی تسلیحاتی هســتیم، اسرائیل گزینه نظامی معتبر خود را 
آماده می کند. به گزارش شــبکه خبری محلی ۱۲، بنیامین نتانیاهو، نخســت 
وزیر اسرائیل، پنج جلسه با روسای دفاعی و اطاعاتی خود و همچنین رئیس 

موساد برای بحث در مورد حمله احتمالی برگزار کرد.

ســخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه در احیای برجام ضرورتی 
برای انجام مذاکره مســتقیم بین ایران و آمریکا نیســت، گفت: دولت آمریکا 
شایســتگی لازم برای انجام مذاکره مســتقیم را ندارد و قابلیت اعتماد را از 

دست داده است.

دادســتان زاهدان با بیان اینکه برای متهمان فوت ابراهیم ریگی پرونده 
قضایی تشــکیل شده اســت، گفت: نیابت قضایی برای بازداشت متوفی به 
شهرســتان زهدان داده شده بود، اما شــاکیان خصوصی خودسرانه اقدام به 
دســتگیری وی می کنند. مهدی شمس آبادی در مورد جزییات فوت ابراهیم 
ریگی، اظهار داشــت: فرد مورد اشــاره ۲ شاکی خصوصی داشته است. وی 
بیان کرد: شــاکیان ابراهیم ریگی به اتهام خیانت در امانت و کاهبرداری در 
دادگستری چابهار از وی شکایت و حکم جلب وی را دریافت کرده بودند. 
نیابت قضایی برای بازداشت ابراهیم ریگی به شهرستان زهدان داده شده بود، 
اما شــاکیان خصوصی خودسرانه اقدام به دستگیری وی می کنند. وی افزود: 
شــاکیان خصوصی ابراهیم ریگی عصر روز واقعه در مســیر تردد وی کمین 
کرده و او را تعقیب می کنند. شمس آبادی ادامه داد: در جریان تعقیب و گریز، 
ابراهیم ریگی روی زمین می افتد و از حال می رود، شاکیان او با اورژانس تماس 
می گیرند و اورژانس به محل اعزام می شــود و طبق اعام اورژانس، ابراهیم 
ریگی به علت ایست قلبی فوت می کند. دادستان زاهدان گفت: هم اینک دو 
شاکی ابراهیم ریگی به اتهام قتل از ناحیه بازپرس ویژه قتل در بازداشت هستند 
تا پزشــکی قانونی علت تامه فوت را اعام کند. بعد از اعام نتیجه از ســوی 
پزشــکی قانونی تصمیم مقتضی گرفته خواهد شــد. وی بیان کرد: ادعاها در 
مورد ضرب و شتم ابراهیم ریگی در کانتری صحت ندارد و در زمان فوت 

وی ماموران کانتری در محل حضور نداشته اند.

علی اصغر باقرزاده نماینده مردم بابلسر و فریدون کنار در مجلس شورای 
اســامی در تذکری شــفاهی در جلسه علنی نوبت مجلس، خطاب به رئیس 
جمهور بیان کرد: بنده در مجلس در مورد عدم هماهنگی بین تیم اقتصادی به 
شما مطالبی را عرضه کردم اما هیچ اتفاقی نیفتاد. آقای رئیسی تیم اقتصادی شما 
بدون برنامه و ضعیف اســت؛ این موضوع را جدی بگیرید، تا کی مردم تاوان 
سوء مدیریت و ناکارآمدی مسئولان را بدهند. وی در ادامه اظهار کرد: آیا تورم و 
گرانی های اخیر در حوزه ارز و خودرو و کالاهای اساسی برای استیضاح وزیر 
اقتصاد کافی نیست؟ آیا ما نماینده مردم هستیم یا دولت؟ تا کی باید سکوت کرد.

 اگر دولت از ظرفیت های مشــورتی نخبگان جامعه اســتفاده نکند و فقط بخواهد 
به عقل خود تکیه داشــته باشد. به نظر می رســد اینگونه مشکلات مردم افزایش 
پیــدا می کند؛ لذا مســئولین اقتصادی دولت لازم اســت ذهن خــود را باز کرده 
و نظــرات نخبگان و دلســوزان جامعه بشــنوند. در این زمینه یک کنفرانســی 
مشــورتی تشــکیل بدهند و با یک عقل جمعی برای مقابله بــا این جن اقدام کنند.

 

اقتصــادی -نماینــدگان مجلس  گروه 
شــورای اســامی با پیشــنهاد معافیت مالیاتی 
واحدهای مســکونی بالای ۲۰ میلیارد در سال 

آینده موافقت کردند.
نمایندگان مجلس شــورای اســامی در 
جلســه علنی در جریان بررسی بخش درآمدی 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲  در حین بررسی بند »ذ« 
تبصره ۶ لایحــه که به اخذ مالیات از واحدهای 
مســکونی و باغ ویاهای بــالای ۲۰ میلیارد باز 
می گشــت با پیشنهاد محمدمهدی مفتح مبنی بر 

حذف واحدهای مسکونی موافقت کردند.
با موافقت نمایندگان با این پیشــنهاد، عما 

واحدهای مسکونی بالای ۲۰ میلیارد از پرداخت 
مالیات در سال آینده معاف شدند.

بیســت و یکم دی ماه امســال نمایندگان 
مجلــس مصوب کردند که طبــق لایحه بودجه 
ســال آینــده، دولت از واحدهای مســکونی و 
باغ ویاهــای بالای ۲۰ میلیارد تومان مالیات بر 
دارایی می گیرد. براساس جزء یک بند »ذ« تبصره 
۶ که به کمیسیون ارجاع شد واحدهای مسکونی 
و باغ ویاهای مجاز با احتســاب عرصه و اعیان 
و زمین های فاقد اعیانی دارای کاربری مسکونی 
– اداری و تجاری در محدوده شــهرهای بالای 
یکصد هزار نفــر جمعیت که ارز روز آنها بیش 

از ۲۰۰ میلیارد ریال می باشــد مازاد بر این مبلغ 
مشمول مالیات به میزان دو در ۱۰۰۰ می باشد.

در ادامه محمد باقــر قالیباف تصریح کرد: 
بــا حذف واحدهای مســکونی از این بند عما 
ابهاماتی ایجاد شده است چرا که اکنون ویاهای 
غیرمجــاز مالیات نمی دهند و ما در اینجا با اخذ 
مالیــات برای باغ ویاهای مجــاز عما آنها را 
جریمه می کنیم از ســوی دیگــر در این مصوبه 
ذکر شــده که در شهرهای بالای یکصد هزار نفر 
که اکثر باغ ویاها در شــهرهای کوچک هستند. 
این بند را به کمیسیون ارجاع می دهیم تا ابهامات 

آن مرتفع شود.

گــروه اقتصــادی - یــک فعال سیاســی 
اصاح طلــب تاکید کــرد: مشــکل را در قوانین 
نمی بینم، مشــکل را در مجریان قانون و اراده ای که 
در کشــور برای برگزاری انتخابات استاندارد باید 

وجود داشته باشد، می بینم.
علی باقری فعال سیاسی اصاح طلب در پاسخ 
به این سوال که با توجه به در پیش بودن برگزاری 
انتخابات مجلس در ســال آینده چقدر ضرورت 
دارد اصاحاتی در قانون اساســی انجام شــود تا 

ضمن بهبود ساز و کارهای قانونی شاهد مشارکت 
مردم هم باشــیم، گفت: قانون اساســی در حوزه 
انتخابات، مثل حوزه هــای دیگر نقایصی دارد، از 
جمله مهم ترین آن این اســت که نظام انتخاباتی ما 
با نظام حزبی گره نخورده؛ یعنی در نظام سیاسی  و 
در قانون اساســی هم حزب و هم نهاد انتخابات را 
به رسمیت شناختیم اما این دو منفک از هم هستند.
وی افــزود: حزب برای خودش کار می کند و 
انتخابات غیرحزبی برگزار می شود. این مهم ترین 
ایرادی است که ما داریم و باید در مجموعه قوانین 
ما برطرف شــود. منتهی تصورم این است که این 
شرط الزامی، برای داشتن یک انتخابات آبرومند و 
اســتاندارد نیست. یعنی ما با همین قوانین موجود 
به ویژه با قانون اساســی موجود، با تغییر در قوانین 
عادی حتی مشکل این موضوع را می توانیم برطرف 
کنیم. درست است نظام انتخاباتی و حزبی ما به هم 
گره نخورده اما قانون اساسی ما این را نهی نمی کند، 
یعنی مسکوت مانده و ما می توانیم در قوانین عادی 
حتی این مشــکل را هم حــل کنیم. باقری تصریح 
کرد: از آن فراتر من فکر می کنم مشــکل ابتدایی در 
حوزه برگزاری انتخابات اســتاندارد شاید به این 
بحث هم برنگــردد و آن معطوف به ایجاد آزادی 
در حق رأی دادن، انتخاب کردن و انتخاب شــدن 
اســت. یعنی در آن حوزه هاست که حتی با قوانین 

فعلی اگر تغییراتی را به وجود بیاوریم و با وسعت 
نظر به شــیوه اعمال قانون نــگاه کنیم، حتی با این 
قانون انتخابات هم می توانیم انتخابات آبرومندی 
برگــزار کنیم کما اینکه قبا هم ایــن اتفاق افتاده 
است. بنابراین من مشــکل را در قوانین نمی بینم، 
مشکل را در مجریان قانون و اراده ای که در کشور 
برای برگزاری انتخابات استاندارد باید وجود داشته 
باشــد، می بینم. این فعال سیاسی اصاح طلب در 
پاسخ به این سوال که آیا ممکن است در انتخابات 
آتــی اصاح طلبان حضور پرشــور و برنامه ریزی 
شده ای داشته باشند، گفت: این موضوع را نمی دانم 
اما به مولفه های متعددی بستگی دارد که پیش بینی 
آن برای ســال آینده از جانب خــودم امکان پذیر 
نیست. امیدوارم فقط برگزاری انتخابات استاندارد 
در ســال آینده نوید دهنده یکســری اصاحات 
ســاختاری در کشور باشد.  باقری در پاسخ به این 
ســوال که در روزهای گذشــته از تشکیل شورای 
میانه روها با حضور آقایان خاتمی، روحانی، ناطق 
نوری، لاریجانی، سیدحسن خمینی صحبت شده 
اســت این موضوع چقدر صحــت دارد و آیا قرار 
اســت چنین تشکل سیاسی شکل بگیرد، گفت: تا 
جایی که من مطلع هســتم این خبر صحت ندارد. 
اینکه در آینده شــکل بگیرد را نمی دانم اما در حال 

حاضر چنین بحثی وجود ندارد.

گــروه اقتصادی - نماینــدگان مجلس یک 
درصد مالیات سالیانه برای خودروهای لوکس در 
نظر گرفتند که شــامل خودروهایی با قیمت بیش 
از ۳ میلیارد تومان می شــود. نمایندگان در نشست 
علنی مجلس شورای اســامی در جریان بررسی 

بخــش درآمــدی لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ کل 
کشور، با بند)خ( تبصره )۶(ماده واحده این لایحه 
موافقــت کردند. در بخش درآمدی بند )خ( تبصره 
)۶( مــاده واحده لایحه بودجه آمده اســت:  انواع 
خودروی ســواری و وانت دو اتاق)کابین( دارای 

شماره انتظامی شــخصی در اختیار مالکین اعم از 
اشخاص حقیقی و حقوقی که قیمت روز خودروی 
آنها بیش از سی میلیارد )۳۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال 
است نســبت به مازاد بر این مبلغ مشمول مالیات 
سالانه خودرو به نرخ یک درصد)۱%( می گردند.

مجلس شورای اسلامی تصویب کرد:

واحدهای مسکونی لوکس از مالیات معاف شدند

باقری فعال سیاسی اصلاح طلب:

مشکل در قوانین نیست، در مجریان قانون است

یک درصد؛ مالیات خودروهای بالای ۳ میلیارد در بودجه ۱۴۰۲
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